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Linuxové
Úvodnı́ slovo

Pavel Janı́k ml., 17. zářı́ 1999

A opět jsem postaven před ten nevděčný úkol stvořit ně-
kolik úvodnı́ch slov pro dalšı́ čı́slo Linuxových novin. Když
jsem předal text nového čı́sla Ondřeji Váchovi, tak mi jej
sice vrátil vysázený, ale s poznámkou, že Linuxové noviny
bez úvodnı́ku jsou jako noviny, které začı́najı́ pátou stra-
nou. Asi má pravdu. Ondřej mi také řekl, že by to ani ne-
byly Linuxové noviny, kdybych si nestěžoval na nedostatek
volného času. A proto si v tomto úvodnı́ku stěžovat nebu-
du, nemám to zapotřebı́. Koupil jsem si velké množstvı́ ak-
ciı́ jedné nejmenované společnosti, která vstoupila na ame-
rickou burzu a mám vystaráno. Je ze mne skoro miliardář
:-)

Ale zpět na zem. Linuxové noviny jsou opět tu. Sice v
poněkud užšı́m provedenı́, ale tam, kde nepršı́, nemůže být
mokro. Proto prosı́m, pokud máte nějaký námět na zve-
řejněnı́ článku, napište nám. Přı́štı́ čı́slo bude zaměřeno na
SQL a databáze obecně, pokud můžete přispět i svojı́ tro-
chou, dejte nám prosı́m vědět.

A nynı́ už můžete čı́st :-)

Čerstvé maso
Radek Vybı́ral

Třetı́ pokračovánı́ seriálu o zajı́mavém softwaru, který je
možno provozovat pod Linuxem, chci začı́t opravami od-
kazů na software uveřejněný v minulých dı́lech:

• Projekt X11amp změnil název a také sı́dlo. Přehrávač
MP3 souborů ted’ najdete na adrese (1). Xmms je zkrat-
kou pro „X Multimedia System“.

• Velice nadějná nadstavba TkLATEX (LN 3-4, 1999) do-
slova zmizela z Internetu, nepodařilo se mi najı́t strán-
ky, kde by tento projekt měl podrobnějšı́ informace.

• ASP2PHP (LN 1-2, 1999) změnilo sı́dlo na serveru (2).

• KwebHeadlines (LN 1-2, 1999) změnily domovské strán-
ky na (3).

• JavaBlue (LN 1-2, 1999) změnil název na BlueJ a s tı́m
se také změnila adresa na (4).

Na nedostupnost balı́ku TkLATEX jsem byl upozorněn
několika čtenáři, takže je vidět, že o uveřejňovánı́ takových-
to krátkých anotacı́ je zájem.

Přı́stup k databázovému serveru Microsoftu

V dnešnı́ době je stále častějšı́ nasazenı́ databázových ser-
verů pro nejrůznějšı́ účely. Pokud je Vaše firma bohatá :)
a může si dovolit zakoupit Microsoft SQL server, pak bu-
dete možná potřebovat klientský přı́stup k této databázi
z Linuxu. Řešenı́m je použı́t FreeTDS (5), což je knihovna,
Linuxové noviny připravuje a vydává České sdruženı́ uz
noviny
která zabezpečuje komunikaci právě s SQL serverem od
Microsoftu. Velmi dobře se dá tato knihovna použı́t v kom-
binaci se skriptovacı́m jazykem PHP, se kterým potom mů-
žete vytvářet výstupy do HTML stránek. Poslednı́ verze už
umožňuje přı́stup k poslednı́ verzi SQL serveru 7.0, která
má dalšı́ možnosti.

Neposlušnı́ surfaři, třeste se!

Správce sı́tě má úkol zjistit a zabezpečit to, aby se tolik
nevytěžovala linka do Internetu a WWW přı́stup použı́va-
li jen lidé, kteřı́ ho nezbytně potřebujı́. Co na to použije?
Ano, C je správně, opět Linux :-) Pokud potřebujete de-
finovat práva na přı́stup ke službě WWW, ale nechcete se
učit nastavovacı́ pravidla pro firewall a fandı́te všemu co
je klikacı́ a pokud možno přes webovské rozhranı́, už dále
nehledejte, právě jste našli WPM (6), web based proxy ma-
nagera. Ten umı́ zpřı́stupňovat vybrané počı́tače, zaheslo-
vat přı́stup a dalšı́ potřebné administrátorské funkce.

Skoncujte s reklamnı́mi bannery!

Připojujete se přes modem a vadı́ Vám velké množstvı́ re-
klamnı́ch bannerů na stránkách? Pak tu mám pomoc, kte-
rou jistě nebudou mı́t rádi provozovatelé serverů, pro které
je reklama hlavnı́m zdrojem přı́jmů; jmenuje se „Adzapper“
(7). S tı́mto jednoduchým démonem, na kterého přesměru-
jete nastavenı́ prohlı́žeče, zobrazuje mı́sto reklamnı́ch ban-
nerů pouze prázdné mı́sto. Podobnou funkci má i „Jun-
kBuster“ (8), který navı́c disponuje i možnostı́ zakázat přı́-
jem cookies od WWW serverů. Samozřejmostı́ je i možnost
aktualizace nebo vytvořenı́ svých odkazů na reklamnı́ ban-
nery.

Nová slečna na Linuxu — Jessie

Pokud hodláte v nejbližšı́ době vyvı́jet programy pod Li-
nuxem, určitě jste hledali nějaký vývojový prostředek pro
Linux. Samozřejmě pokud Vám nevyhovuje použitı́ editoru
VIM nebo dalšı́ch, chcete vizuálnı́ nástroj pro programová-
nı́. Pak máte možnost vyzkoušet zdarma nástroj Jessie (9),
který splňuje vše, co byste od tohoto druhu softwaru oče-
kávali. Nepřicházı́ s nı́m nikdo jiný než SGI, což je zárukou
poměrně dobrého zázemı́ tohoto produktu.

Přehledná správa projektů přes CVS

Pokud už jste někdy slyšeli o CVS (10) (Concurrent Versi-
ons System, systém pro správu verzı́), nebo s nı́m dokonce
pracujete, je někdy méně přehledné zobrazit napřı́klad stro-
movou hierarchii souboru, tak jak procházel změnami. Vy-
lepšený CVS klient, který pracuje pod KDE, najdete na téže
adrese.
ˇivatelů operačnı́ho systému Linux
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ICQ do přı́kazové řádky

ICQ jako komunikačnı́ nástroj asi netřeba představovat,
kdo nevı́ o co jde, ten o hodně přišel :). Tento klient větši-
nou vyžaduje grafickou nadstavbu, ale pokud ji nemůžete
nebo nechcete použı́t, máte alternativu v softwaru Cente-
rICQ (11), který pracuje stejně jako grafický, tj. umožňuje
posı́lat a přijı́mat zprávy, zobrazovat podrobné informace
o uživateli, informuje o přı́chozı́ poště a umožňuje přiřadit
také zvukový doprovod.

Administrátorova bible

Pokud už jste úspěšně nainstalovali Linux a použı́váte ho
jako spojenı́ s Internetem, určitě budete potřebovat tento
server nějak zabezpečit. Všeobecně platı́, že každý operačnı́
systém je zabezpečený jen tak, jak hodně se o něj adminis-
trátor stará. Jelikož na systému běžı́ velká spousta různých
programů, které vyžadujı́ různé druhy zabezpečenı́, je pře-
hled všech možnostı́, jak systém zabezpečit, určitě velmi
dobrou pomůckou. A tou je Linux Administrator’s Secu-
rity Guide, zkráceně „lasg“ (12). V této přı́ručce se dozvı́-
te jak nastavit nejběžnějšı́ sı́t’ové služby tak, aby neumož-
ňovaly vniknutı́ do serveru, jak otestovat integritu soubo-
rů, co všechno zazálohovat a také jak nastavit firewall pro
danou sı́t’. Kromě obecných pravidel si přı́ručka všı́má ta-
ké jednotlivých odlišnostı́ v nejběžnějšı́ch distribucı́ch. DO-
PORUČUJE 9 z 10 ADMINISTRÁTORŮ!!!

AutoRPM jede až do domu

Být vždy „up-to-date“, tot’ základ. Každý operačnı́ systém
vyžaduje pravidelnou administraci. Pokud provozujete sy-
stém založený na RPM balı́cı́ch, pak je administrace po-
měrně jednoduchá, nainstalujete přı́slušný opravený balı́k
a je hotovo. Hlı́dat změny a stahovat aktuálnı́ balı́ky může-
te ale samozřejmě svěřit počı́tači, kdy stačı́ jen mı́t někde
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server, kde jsou aktuálnı́ balı́ky pro danou verzi. Tohle vše
umı́ balı́k AutoRPM (13), který umı́ o všem co provede in-
formovat správce a pokud provozujete vı́ce počı́tačů v sı́ti,
lze je všechny pomocı́ tohoto softwaru udržovat aktuálnı́.

Hrajeme si s tučňákem

Znáte hru Lemmings? Pamatuje na ty malé človı́čky, co by-
lo nutno pořád někam směrovat a kontrolovat je? Pak mám
pro Vás jejı́ klon s názvem „Pingus“ (14). Jedná se oprav-
du o velmi zdařilou hru. Kromě spousty různých misı́ sa-
mozřejmě ovládáte všechny možné profese tučňáků, tak-
že máte k dispozici plavce, kopáče, chodce nebo minaře.
Zkuste a nebudete zklamáni, doba her na Linuxu se oprav-
du velmi rychle blı́žı́.

1 xmms
http://www.xmms.org

2 ASP2PHP
http://home.i1.net/~naken/asp2php/

3 KwebHeadlines
http://members.xoom.com/cpiccione/

4 JavaBlue
http://www.sd.monash.edu.au/bluej/

5 FreeTDS
http://metalab.unc.edu/freetds/

6 WPM
http://www.chmd.edu.mx/~gwolf/wpm/index.html

7 Adzapper
http://www.halcyon.com/adamf/adzapper/

8 JunkBuster
http://www.junkbuster.com/

9 Jessie
http://oss.sgi.com/projects/jessie/

10 CVS
http://pauli.uni-muenster.de/~gehrmab/cervisia.html

11 CenterICQ
http://sun.nord.vostok.net/~konst/linux/lindev.htm

12 lasg
https://www.seifried.org/lasg/

13 AutoRPM
http://www.kaybee.org/~kirk/html/linux.html

14 Pingus
http://dark.x.dtu.dk/~grumbel/pingus/
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Napakujte se na Linuxu!
Ivan Doležal

Že to znı́ nemravně? Ale o penı́ze jde až v prvnı́ řadě!
Když firma Red Hat, Inc. 4. června ohlásila, že podala

u americké komise pro cenné papı́ry registraci počátečnı́
veřejné nabı́dky šesti miliónů (ve zkratce IPO — nikoliv in-
spekce požárnı́ ochrany, ale initial public offering) svých ak-
ciı́ na burze, nebylo to tak docela překvapenı́. Zdůvodněnı́
firmy znělo: „chceme geograficky expandovat a zı́skat pro-
voznı́ kapitál“. K takové registraci je potřeba též přiložit
i investorský prospekt ((1)), který v tomto přı́padě nepo-
depsal nikdo menšı́ než Robert Young (45 let). Z rychlı́ku
jsem si jej proletěl a pro zajı́mavost přinášı́m vybrané citá-
ty a doufám, že jsem je správně pochopil a přeložil. Pokud
ne, zası́lejte opravy na adresu (2).

Red Hat, který byl založen v Connecticutu v březnu 1993
jako ACC Corp., se v r. 1995 přejmenoval na Red Hat Soft-
ware. V r. 1998 se přestěhoval do Delaware, vypustil z ná-
zvu slovo „Software“ a utržil za uplynulý rok cca. $10,8 mil.
Přı́jmy akcionářů firmy nikdy nebyly právě závratné, pokud
kdy byly, jak vyplývá z tabulek v prospektu.

Firma má uzavřeny strategické dohody o podpoře své-
ho produktu mj. s firmami Compaq, Dell, IBM, Intel, Nets-
cape, Novell, Oracle, SAP a Silicon Graphics. Jejı́mi plány
do budoucna jsou: podpora svého webu, který by se měl
stát hlavnı́m zdrojem informacı́ pro open source komunitu,
poskytovánı́ podpory Linuxu pro velké obchodnı́ společnos-
ti, masáž trhu směrem k open source software, pokračová-
nı́ finančnı́ podpory pro vývojáře open source a propagace
značky Red Hat cı́lenou reklamou a kampaněmi.

Každá firma však musı́ do prospektu uvést též svá ob-
chodnı́ rizika. Sám Young uvádı́, že investice do Red Ha-
tu je vysoce riziková a uvádı́ tato nı́že citovaná potenciálnı́
ohroženı́, že až člověku naskakuje husı́ kůže a řı́ká si: „Jak
ten člověk asi v noci spı́?“

• negativnı́ reakce ze strany open source komunity k ob-
chodnı́ strategii Red Hatu může poškodit reputaci a ob-
chody firmy

• nejistá reakce trhu na neprověřený obchodnı́ model
open source software

• závislost na podpoře od Linuse Torvaldse a jiných pro-
minentnı́ch vývojářů

• neschopnost efektivně vytvářet a testovat svůj soft-
ware, protože sestává většinou z kódu nezávislých tře-
tı́ch stran, které Red Hat nemůže ovlivnit, což může
vést ke vzniku nespolehlivého produktu a poškodit re-
putaci firmy

• nedostatek software pro Linux, který může zabránit
přijetı́ operačnı́ho systému trhem

• nemožnost generovat zisk z prodeje „Oficiálnı́ho Red
Hat Linuxu“, jestliže si jej uživatelé mohou rychle stáh-
nout z Internetu

• pro zákaznı́ky může být obtı́žné nainstalovat a zpro-
voznit Linux, což může vést k jejich nespokojenosti
a k poškozenı́ reputace firmy

• krátká obchodnı́ historie trhu s Linuxem jej činı́ ne-
předvı́datelným, firma sama očekává podstatné ztráty
a prohlašuje, že z krátkodobých úspěchů nelze odvodit
budoucı́ stabilnı́ úspěch, protože výsledky velmi fluktu-
ujı́
• ústředı́ firmy nesı́dlı́ ve významné oblasti, proto je těž-
ké zı́skávat kvalifikované odbornı́ky, kteřı́ jsou vysoce
žádanı́ a jichž je stálý nedostatek (. . .tak mne napadá:
nechce jı́t někdo z čtenářů pracovat do Red Hatu? Tře-
ba vám zařı́dı́ zelenou kartu!)

• nedávno ustavený management firmy ještě nenı́ scho-
pen efektivně spolupracovat; ztráta Roberta Younga,
Matthew Szulika, Tima Buckleyho, Marc Ewinga by
mohla způsobit vážné ohroženı́ firmy

• ztráta finančnı́ch a lidských zdrojů by výrazně firmu po-
škodila v boji na poli operačnı́ch systémů vůči Micro-
softu a dalšı́m jejı́m konkurentům

• ohroženı́ přicházı́ i ze strany jiných dodavatelů open
software, jejichž cenové a reklamnı́ politice firma mož-
ná nebude schopna konkurovat (jako konkurence je
zde uváděn Sun Microsystems, Corel, Cygnus Soluti-
ons a vládne zde obava z distribucı́ FreeBSD, NetBSD
a OpenBSD)

• obavy vládnou i kvůli selhánı́ distribučnı́ sı́tě, ze selhá-
nı́ zahraničnı́ch operacı́, se kterými firma nemá žádné
zkušenosti, z neúspěchu obchodnı́ch aliancı́, z neschop-
nosti sehnat dost reklamy na svůj web a z nedostateč-
ného právnı́ho krytı́ firmy vůči třetı́m stranám dodá-
vajı́cı́m balı́ky do Red Hatu a z Y2K (firma přiznává,
že ve skutečnosti nikdy netestovala celou distribuci vč.
produktů třetı́ch stran).

Firma má dnes 140 zaměstnanců, z toho 53 SW engi-
neers, 35 v obchodu, 32 v technické podpoře a 20 v účtárně
a administraci. To vše na ploše 51,800 čtverečnı́ch stop.

K uvedenı́ akciı́ pod NASDAQ symbolem RHAT mělo
dojı́t původně v pondělı́ 9. srpna, ale firma Goldman Sa-
chs, která měla celou operaci na starosti, napı́nala spolu
s počı́tačovým i finančnickým tiskem (ZDnet, CMPnet, Wi-
red News, Wall Street Journal) trh do téměř hysterického
stavu (až na několik skeptických odhadů, které připomı́na-
ly IPO firmy Be, jejı́muž BeOSu se burza doslova vysmála),
takže když byly uvedeny až ve středu odpoledne mı́stnı́ho
času, strhla se bitva, která učinila majitele akciı́ št’astnými
lidmi: počátečnı́ cena 10 dolarů, která během napı́nánı́ trhu
vzrostla až na 14 dolarů za akcii (poznamenejme, že účetnı́
hodnota jedné akcie byla pouhá jedna setina centu) během
několika hodin vzrostla až na $52, druhý den na 72 a třetı́
den bylo dosaženo rekordnı́ch 90 dolarů za kus. Přitom by-
lo hned prvnı́ den zobchodováno 18 miliónů akciı́ (celkem
existuje 66 mil. akciı́ firmy). Zajı́mavé je, že i po úvodnı́m
spekulativnı́m vzestupu burzovnı́ tickery stále oznamujı́ ce-
nu kolem $70 — $80 (cca 1 měsı́c po uvedenı́). A to přes-
to, že v oddı́lu Dividend Policy se pı́še, že se velmi dlouho
neočekává žádná výplata dividend.

Nedá se rozhodně řı́ct, že by si zaměstnanci žili jako Bill
Gates, ale úplně špatně se asi též nemajı́: sám Bob Young
bral „na hotovosti“ v uplynulém fiskálnı́m roce $227.599 (tj.
v přepočtu asi 600.000 Kč měsı́čně). Kromě toho vlastnil
k 30. 6. 1999 spolu se svou ženou Nancy 9.081.826 ks akciı́,
takže při jejich současné tržnı́ hodnotě $70/akcii vlastnı́ dal-
šı́ch $635.727.820. Poznamenejme, že v té době již vlastnil
Intel přes 3 miliony těchto akciı́.

V den prodeje vyhodnotila ekonomická rubrika New York
Times tuto událost jako jednu z třı́ největšı́ch toho dne
spolu s oznámenı́m ústřednı́ho ředitele významné letecké
společnosti o tom, že má rakovinou prostaty a s ohlášenou
fúzı́ dvou největšı́ch amerických železáren.
3
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Ale nakonec, proč ne. Ostatně na Linuxu chce dnes zbo-
hatnout každý. Kdybyste napřı́klad měli Social Security
Number /a asi též nějaké to povolenı́ ČNB :-)/, můžete si
pořı́dit třeba i úvěrovou kartu s tučňákem. Vydává je pod
hlavičkou jedné z největšı́ch amerických úvěrových společ-
nostı́ MBNA člověk jménem Benjamin Cox a jeho Linux
Fund (na podporu nikoliv Linuxu, ale jeho kapsy) — dal-
šı́ jedinec, který si chce alespoň trochu ukousnout z peněz,
které ležı́ kolem Linuxu, ačkoliv nejsou na prvnı́ pohled vi-
dět.

Též provozovatel domény linux.org Michael McLagan
oznámil, že po pěti letech jejı́ho provozu dostal nabı́d-
ku na odkoupenı́ nejmenovanou společnostı́ obchodujı́-
cı́ s weby. Ta by zde v přı́padě uskutečněnı́ transakce
začala prodávat reklamnı́ prostor. Andover.net zase od
Red Hatu zakoupil známý zdroj softwaru a informacı́ Fre-
shmeat.net a několik dalšı́ch (linux.Davecentral.com, Sla-
shdot.org, Freecode.com). To všechno však proti kouzlu
Red Hatu vypadá jako bledý odvar.

Nezbývá tedy než se zbohatnutı́m čekat na nějaké dalšı́
kouzlo. Slyšel jsem, že prý Linus Torvalds utekl z nevlı́d-
ného Finska do slunné Santa Clary v Kalifornii, aby si zde
založil firmu Transmeta. Nevı́te někdo, jak to bude s jeho
akciemi?

1 Investorský prospekt
http://www.sec.gov/Archives/edgar/data/1087423/0001047469-99-031070-index.html

2 Ivan Doležal
mailto:Ivan.Dolezal@usa.net

Srovnánı́ rychlostı́ NT a linuxových serverů
Martin Mačok, 1. července 1999

V současné době probhěhly a probı́hajı́ testy rychlostı́ na-
vzájem konkurenčnı́ch systémů. Tento článek se pokusı́
osvětlit zákulisı́ některých testů a popsat část vývoje Li-
nuxu, která byla těmito testy ovlivněna.

V březnu 1999 pověřil Microsoft firmu Mindcraft, aby
provedla výkonnostnı́ srovnávacı́ testy systémů NT a Linux.
13. dubna tohoto roku uveřejnila firma Mindcraft výsledky
svých rychlostnı́ch testů serverů běžı́cı́ch na NT a na Li-
nuxu. K jakému dospěla výsledku? Microsoft Windows NT
4.0 server je dvaapůlkrát rychlejšı́ než Linux jako souborový
server a 3,7 krát rychlejšı́ jako webový server.

Tento výsledek může být pro mnoho lidı́ velice překvapu-
jı́cı́ a tak se podı́váme, o co přesně šlo, jakými testy servery
prošly, za jakých podmı́nek a o čem tedy vlastně výsledky
vypovı́dajı́.

Mindcraft — testy

Testovány byly souborové a webové servery systémů Micro-
soft Windows NT 4.0 a RedHat 5.2 s upgradovaným kerne-
lem 2.2.2 na serveru Dell PowerEdge 6300/400. Na Linuxu
byla jako souborový server použita Samba 2.0.3 a Apache
1.3.4 jako webový server. Na NT to byla vestavěná podpora
SMB jako souborový server a Internet Information Server
4.0 jako webový server.
4

Konfigurace Dell PowerEdge 6300/400

CPU 4 x 400 MHz Pentium II Xeon
Cache: L1: 16 KBI + 16 KB D; L2:1 MB
RAM 4 GB 100 MHz SDRAM ECC
Disk

PowerEdge RAID II Adapter, 32 MB cache,
RAID 0, BIOS v1.47, stripe
size = 64 KB, write policy = writeback,
read policy = adaptive, cache
policy = directIO, raid across two channels,
with two logical drives:

Drive C/OS: 1 x 9 GB Seagate Cheetah,
Model ST39102LC, 10,000 RPM;
two partitions -- one for each OS

Drive D/Data: 8 x 4 GB Seagate Barracuda,
Model ST34573WC, 7,200
RPM; two partitions -- one
data partition for each OS

Cı́lem bylo prozkoušet oba systémy při různých zátěžı́ch,
předevšı́m při těch extrémnı́ch. Souborový server na NT
byl schopen poskytovat až 286.7 Mbitů za sekundu (prů-
měrně) oproti linuxovému, který skončil na hranici 114.6
Mbitů za sekundu. Webové servery byly podrobovány zá-
těži množstvı́m HTTP GET žádostı́ za sekundu — měře-
na byla kvalita a kvantita odpovědı́. NT server byl schopen
odpovı́dat na 3771 žádostı́ za sekundu a vydával data 22.4
Mbitů za sekundu, Linux zvládl 1000 žádostı́ a při tomto
zatı́ženı́ poskytovaljen 5.9 Mbitů za sekundu.

K testovánı́ byly použity Ziff–Davisovy NetBench 5.01
(soubory) a WebBench 2.0 (web).

Podrobnějšı́ údaje

NetBench 5.01 benchmark

Dokumentace NetBench 5.01 definuje propustnost jako
„počet bytů, které server doručil klientu a převzal od klien-
ta za jednu sekundu“. Testy byly prováděny přibližně tı́m
způsobem, že postupně čı́m dál tı́m vı́c klientů se pokou-
šelo připojovat na server a stahovat soubory. Přibližně od
1–30 klientů se oba systémy chovaly stejně, Linux trochu
lépe (asi o 20–25%), při vyššı́ zátěži (až do 110 klientů) Li-
nux stagnoval na 114 Mbitech za sekundu a NT zvyšova-
ly výkon až na 286 Mbitů za sekundu při 112 testovacı́ch
systémech. Při vyššı́ zátěži (115–144 klientů) oba systémy
ztrácejı́ výkon, přesto NT s trojnásobně vyššı́ propustnos-
tı́. Výsledek je tedy takový, že NT server zvládne obslou-
žit i při velké zátěži podstatně většı́ množstvı́ klientů než
Linux, navı́c s vyššı́ propustnostı́.

WebBench 2.0 benchmark

Tento test pracuje tak, že velké množstvı́ testovacı́ch sys-
témů (klientů) požaduje od webového serveru nějaká různá
URL (stránky/soubory). Každý klient může být navı́c nasta-
ven tı́m způsobem, že může požadovat několik URL najed-
nou — komunikace běžı́ ve vı́ce vláknech (multiple worker
threads). Tı́mto způsobem je možné vyvolat na webovém

http://www.sec.gov/Archives/edgar/data/1087423/0001047469-99-031070-index.html
mailto:Ivan.Dolezal@usa.net
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serveru obrovské zatı́ženı́ a sledovat, jak se bude chovat.
Pro zátěžový test je tedy spı́še než počet klientů důležitěj-
šı́ počet takovýchto vláken. Oba systémy byly porovnávány
se stejným počtem klientů i vláken a pro výsledek testů by-
ly srovnávány počty vláken (ne počty klientů) a následná
propustnost při zátěži. Jak tedy funguje WebBench? Každé
vlákno vyšle HTTP žádost a čeká na odpověd’. Pokud při-
jde, okamžitě vyšle novou žádost — tı́mto způsobem na ně-
kolika málo systémech (počı́tačı́ch/klientech) simuluje zá-
těž odpovı́dajı́cı́ stovkám reálných uživatelů.

A jak test dopadl? NT server zvládá vzrůstajı́cı́ počet
žádostı́ (až 3771 za sekundu) s lineárnı́m nárůstem počtu
vláken (až na 288) s propustnostı́ 22.4 Mbitů za sekundu
při 3771 žádostech za sekundu. A Linux? 160 vláken vzniká
již při 1000 žádostech za sekundu a většı́ zátěž již nezvládá
— počet vláken roste a propustnost se snižuje na minimum
(žádosti odmı́tá). Maxima 5.9 Mbitů za sekundu dosáhl při
160 vláknech.

Dodatek

Společnost Mindcraft si také postěžovala, že dokumentace
a návody, jak nakonfigurovat kernel pro takovéto účely, se
velice těžko shánı́ — je potřeba prohledávat newsgroups,
zkoušet, překompilovávat kernel a že nedostaly požadova-
né informace od linuxové komunity, firmy Red Hat, nese-
hnaly žádné knihy atd. Naopak si pochválily Sambu, že se
lehko instaluje a konfiguruje, dokumentace je dobrá a in-
struktivnı́. Oproti tomu Apache se choval velmi nestabilně,
při zkolabovánı́ negeneroval chybové hlášky do logu a při
extrémnı́m zatı́ženı́ potřeboval restart, aby se vrátil k lep-
šı́mu výkonu.

Hlasy z „druhé strany“

A co na to svět Linuxu? Čı́m vysvětlit tyto výsledky? Jak
je možné, že byl Linux takto výrazně poražen? Předevšı́m
je nutno uvést, že Linux byl původně vyvı́jen pro jedno-
procesorové architektury a dodnes je to na něm dost znát.
Na druhou stranu se na multiprocesorové implementaci ně-
jakou dobu intenzivně pracuje, ale nenı́ to záležitost jedno-
ho nebo dvou patchů — je potřeba přepsat značnějšı́ část
kódu, vše pečlivě otestovat, než se to propustı́ do stabil-
nı́ch jader. S největšı́ pravděpodobnostı́ se multiprocesoro-
vá podpora bude v jádrech objevovat pozvolna, resp. už se
objevuje, nejsou obvyklé přı́liš velké změny během jedné či
dvou třech následujı́cı́ch verzı́. Oproti tomu NT byly už od
počátku vyvı́jeny s multiprocesorovou podporou, naprostá
většina hlavnı́ho systémového kódu je psána pro multipro-
cesorové architektury a je tedy v některých ohledech mo-
dernějšı́ než Linux. Také mnoho věcı́, které s danou pro-
blematikou souvisejı́, je přı́mo v jádře operačnı́ho systému
NT a odpovı́dajı́cı́ implementace u Linuxu podle filosofie
systému do kernelu nepatřı́ a řešı́ je až software využı́va-
jı́cı́ systémová volánı́. Výsledkem je většı́ variabilita, men-
šı́ závislost software na OS, kompatibilita, i když na dru-
hou stranu ztrácı́me na rychlosti. Nebudu se přı́liš rozepi-
sovat do porovnávánı́ obou systémů (nebyl bych objektivnı́
— preferoval bych Linux, i kdyby byl evidentně horšı́, než
jakýkoliv ne–OpenSource systém).

Dosavadnı́ vývoj a opravy

Od testů uplynuly již 2 měsı́ce (pı́šu tento článek 1. čer-
vence 1999) a (docela nenápadně) už se podařilo některé
problémy identifikovat a většinu z nich i odstranit — vý-
vojáři Linuxu neberou výsledky na lehkou váhu a intenziv-
ně na tom pracujı́. Neodpustı́m si poznámku, že podob-
ného přı́stupu bychom se od Microsoftu asi nedočkali (asi
bychom si museli počkat si na nový systém atd.), ale na dru-
hou stranu — ten, kdo prohrál, je Linux, a ne NT. Celé to
považuji za do jisté mı́ry přı́nosnou a přirozenou soutěž.
Na druhou stranu jsem si jist, že pozitivnı́ výsledky Micro-
soft Windows se šı́řı́ a propagujı́ v mnohem většı́ch rozmě-
rech, než úspěchy Linuxu — a těch je nemálo. Zde jsem
sesbı́ral některé konkrétnějšı́ chyby a opravy. Jistě to nenı́
úplné a vyčerpávajı́cı́, spı́še mi jde o princip a demonstraci
vývoje kernelu.

Výhrady k testům

Tři problémy, které způsobily pomalost Apache na Linu-
xu, byly nalezeny a částečně opraveny. Výkon sestavy Li-
nux/Apache je stejný jako NT/ISS při mı́rné zátěži a dosta-
tečně srovnatelný při velké zátěži. Dalšı́ problém byl iden-
tifikován, ale zatı́m nevyřešen. Vezmeme to trochu podrob-
něji.

Linuxová komunita se předevšı́m ohrazuje proti tomu, že
nereagovala na žádosti, aby poskytla informace o správné
konfiguraci linuxových serverů. Mindcraft napřı́klad údaj-
ně nereagoval na žádost Erica Greena, aby mu poskytli vı́-
ce informacı́ o testovacı́m serveru a charakteru testů. Na-
vı́c některé známé chyby a opravy, které byly již zveřej-
něné a běžně dostupné na Usenetu, emailové konferenci
linux–kernel a bug tracking databázi Apache, nebyly brá-
ny v potaz. Navı́c testy byly sponsorovány Microsoftem
a Mindcraft měl k dispozici nejvyššı́ možnou úroveň pod-
pory systému NT přı́mo z firemnı́ch laboratořı́. Mindcraft
nezkusil zı́skat (např. koupit) podporu Linuxu, např. Linux
Care nebo Red Hat, i když obě z těchto firem komerčnı́
podporu nabı́dly.

Mindcraft tedy pravděpodobně nakonfiguroval NT vý-
borně a Linux nedostatečně. Spı́še než kritizovánı́ testů
se ale raději věnujme ostatnı́m věcem, které byly objeveny
a zjištěny. Zaměřı́me se předevšı́m na webové testy, k sou-
borovým se mi nepodařilo zı́skat tolik informacı́ a některé
poznatky jsou společné pro oboje.

Předchozı́ testy

Přestože Apache byl vyvı́jen předevšı́m jako přenositelný,
flexibilnı́ a bezpečný server, s menšı́ prioritou pro rych-
lost a výkonnost, ukázal se jako velmi rychlý v ledno-
vých Ziff–Davisových testech roku 1999. Konkrétně, Linux
s Apache porazil NT 4.0 s ISS. Navı́c, dnes porážı́ v testech
SpecWeb96 Apache ISS na jednoprocesorové architektuře
— na druhou stranu ale se speciálnı́m cache–ovacı́m soft-
ware.

Fakt, že Apache má problémy (chyby) při obsluhovánı́
většı́ho množstvı́ klientů (vı́ce než 125–150) byl již nějakou
dobu znám a nebyla to záležitost jen Linuxu, stejné pro-
blémy nastávaly i na Solarisu (s Apache).

Lednové Ziff–Davisovy testy byly prováděny nad 64MB
RAM, nebylo tedy možné udržovat najednou v paměti
kód serveru i 60MB testovacı́ch dokumentů WebBench 2.0
(Mindcraft použil 960MB). To vysvětluje rozdı́lné výsledky
obou testů.

Všechny tyto testy jsou prováděny nad statickými strán-
5
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kami, tedy nevyužı́vajı́ některé inteligentnı́ metody gene-
rovánı́ dynamických stránek u Apache. Testy, při kterých
bylo dosahováno velkých zátěžı́, odpovı́dajı́ serverům s vı́ce
než miliónem přı́stupů za den. Takto velké servery typic-
ky použı́vajı́ převážně dynamické stránky, při testech byly
použity pouze statické stránky, což NT zvýhodňuje. Navı́c
přesně neodrážı́ skutečnost, kdy je 500 až 1000 klientů na-
jednou připojeno a každý omezen na 28 nebo 56 Kbps, tedy
ne 100 klientů se 100 Mbps jako v testech. Test, který toto
bere v úvahu, se jmenuje SPECWeb99, ale oficiálnı́ výsledky
takového testu ještě nebyly zveřejněny.

Chyba č. 1

Proč se výkon Apache rapidně snı́žı́ při překročenı́ hranice
160 vláken? Bylo objeveno pár chyb v kódu Apache, po je-
jich opravenı́ se výkon Apache zlepšil třikrát (!). Tyto změ-
ny byly laděny na systému IRIX. Později byl tento opra-
vený Apache zkompilován na Linuxu 2.2.5 a zjistilo se, že
mezi každým spojenı́m byla potřeba 200 ms prodleva (stej-
né u Linuxu 2.2.0–2.2.6), tedy Linux umožňoval maximál-
ně 5 spojenı́ za sekundu. Chyba byla analyzována a v ker-
nelu 2.2.7 je opravená (soubory tcp.h a tcp ipv4.c).
Testy SPECWeb 96 potvrdily trojnásobně vyššı́ výkonnost
a odstraněný propad při překročenı́ hranice 160 vláken.
Ziff–Davisovy testy také a v neposlednı́ řadě i zkušenosti
mnoha administrátorů, kteřı́ konstatovali prudké zlepšenı́
výkonu při přechodu na Apache 1.3.6 a kernel 2.2.7.

Problém č. 2

Dalšı́ problém spočı́vá v tom, jak Linux a Apache vzájem-
ně spolupracujı́. Bylo zjištěno, že při velkém počtu vláken
a přı́stupů je 18% času stráveno v plánovači (scheduleru),
což znamená, že něco je špatně. Podrobněji, pokud přijde
signál, všechny procesy jsou probuzeny (což je velmi ná-
ročné) a ten, který se do fronty dostane jako prvnı́, dosta-
ne procesor a ostatnı́ jsou zase uspány. Řešenı́m je pro-
bouzet pouze jeden proces, a ne všechny (wake–one versus
wake–all). Navı́c Apache použı́vá zamykánı́ souborů k to-
mu, aby serializoval přı́stup k volánı́ accept, což na mnoha
systémech může způsobovat znatelné zpomalenı́.

Wake–one systém byl zkoušen kupřı́kladu v patchı́ch
na jádra 2.2.8 (Andrea Arcangeli) a stal se součástı́ ja-
der 2.3.1 a vyššı́ch. S touto úpravou se Apache na Linuxu
urychlil a dosáhl stejného výkonu jako na ostatnı́ch jedno-
procesorových systémech. Na dvouprocesorových se poža-
dovaného zlepšenı́ nedosáhlo. Kernel 2.2.10 má ještě verzi
wake–all (soubor kernel/sched.c), na tomto problému se in-
tensivně pracuje, zatı́m je součástı́ vývojových 2.3.X jader,
na oficiálnı́ stabilnı́ verzi si musı́me ještě počkat.

Problém č. 3

Co způsobuje, že Apache na multiprocesorové architektu-
ře pod Linuxem dosahuje tak slabých výsledků? Jednı́m
z důvodů je ten, že kopı́rovánı́ dat pro posı́lánı́ protoko-
lem TCP se děje kompletně sériovým způsobem (proceso-
ry na sebe musı́ navzájem čekat). Toto lze bez újmy opra-
vit jednoduchým způsobem — v souboru tcp.c a funk-
ci tcp do sendmsg připsat před sledovaný zápis dat un-
lock kernel(); a za něj lock kernel();. Tı́mto způ-
sobem bychom neměli porušit žádné zamykacı́ požadav-
ky kernelu. Některé connection refused errors problémy
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odstranı́ zvýšenı́ konstant v /proc/sys/fs/file-max
a /proc/sys/fs/inode-max (na 32768 a 65536).

Srovnal jsem jádra 2.2.10 a 2.3.8, (velmi dlouhá) funk-
ce tcp do sendmsg se lišı́ pouze v tom, že v 2.3.8
na (úplném) začátku volá unlock kernel(); a na kon-
ci (těsně před return) lock kernel();. Je tedy po-
třeba počkat si na stabilnı́ kernel s touto podpo-
rou a pro tento kernel navı́c zkompilovat Apache
s -DSINGLE LISTEN UNSERIALIZED ACCEPT — tı́mto
způsobem se dosáhne požadovaného urychlenı́ pro multi-
procesorové systémy.

Problém č. 4

Bylo zjištěno, že použitı́m čtyř 100 Mbitových sı́t’ových ka-
ret (Fast ethernet) společně se čtyřprocesorovou architek-
turou se projevı́ jistý problém (bottleneck) s obsluhou pře-
rušenı́ v Linux kernelu. (Použitı́m jedné gigabitové karty
by se problém obešel). Na opravě se nynı́ pracuje v rámci
vývojové řady kernelu.

Následné rychlostnı́ testy

ZD laboratoře zopakovaly testy Mindcraftu, ke kterým fir-
ma Red Hat poskytla výpomoc na správnou instalaci linu-
xového serveru (Zacha Browna a Douga Ledforda). Výsled-
kem testů (jednoprocesorových i vı́ceprocesorových) byl
fakt, že NT a Linux majı́ stejné parametry při lehké zá-
těži a NT stále porážejı́ Linux při velké zátěži (1.5–násobně
na jednoprocesorových systémech a 2.2–násobně na mul-
tiprocesorových systémech). Rozdı́l mezi systémy se opro-
ti dubnovým testům snı́žil, předevšı́m při extrémnı́ zátěži
výkon Linuxu neklesá, ale zůstává konstantnı́. Jako zajı́-
mavost z testů vyplynulo, že Solaris 7 je na multiproceso-
rových systémech bezkonkurenčnı́ — stejný rozdı́l, jaký je
mezi NT a Linuxem, je v podstatě mezi Solarisem a NT.

c’t magazin provedl v červnu dalšı́ testy Linux/Apache
a NT/IIS na systému quad Pentium 2 Xeon. Narozdı́l od
testů z Mindcraftu, tyto obsahovaly i generovánı́ dynamic-
kých stránek a stromy testovacı́ch stránek, které se neve-
jdou do operačnı́ paměti a je tedy nutno je i čı́st z disku.
Ve všech testech, když byla použita jen jedna ethernetová
karta, Linux porazil NT. Po přidánı́ druhé karty NT porazila
Linux.

Co na závěr?

Pokud někdo chce v budoucnosti provádět serióznı́ zátě-
žové testy webových serverů a operačnı́ch systémů, měl by
předevšı́m použı́t nějaké modernı́ testy, jako je SPECWeb99
spı́še než jednoduché a úzce zaměřené, které použil Mind-
craft. Pokud se testujı́ dynamicky generované stránky, ne-
měl by se použı́vat starý model, kdy každou žádost obslu-
huje separovaný proces — tento systém se u velkých webov-
ských serverů nepoužı́vá, protože je to přı́liš pomalé. Vždy
by měl použı́t nějaký modernı́ systém generovánı́ dynamic-
kého obsahu stránek (např. mod perl pro Apache).

V kernelu Linuxu je ještě potřeba udělat mnoho změn,
aby byl srovnatelný s ostatnı́mi systémy na multiproceso-
rových architekturách. Objevily se i pokusy, že by jednodu-
chý statický HTTP server byl i součástı́ kernelu (volitelnou
samozřejmě), ale toto jistě nenı́ primárnı́ řešenı́. Je potřeba
prodělat změny v kernelovém scheduleru, opravit obsluhu
přerušenı́ a doladit ostatnı́ souvisejı́cı́ charakteristiky. Mys-
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lı́m, že po několika dalšı́ch stabilnı́ch verzı́ch kernelu bude
Linux porážet NT i na multiprocesorových systémech s vı́ce
ethernetovými kartami a jeho výkon bude na úrovni Sola-
risu. Navı́c zde nezmiňuji pověstnou stabilitu a bezpečnost
UN*Xových a linuxových serverů. V tomto ohledu majı́ NT
ještě mnoho nedostatků, které se navı́c obtı́žně opravujı́.

Zdroje a souvisejı́cı́ URL

http://www.mindcraft.com/ (1)
http://www.zdnet.com/ (2)
http://www.kegel.com/ (3)
http://www.spec.org/ (4)
http://www.acme.com/ (5)
http://www.linuxhq.com/ (6)
http://kernelnotes.org/ (7)
http://bugs.apache.org/ (8)
http://www.apache.org/ (9)
http://winntmag.com/ (10)
ftp://ftp.suse.com/pub/people/andrea/kernel/ (11)
http://linuxtoday.com/ (12)

1 Mindcraft
http://www.mindcraft.com/

2 Zdnet
http://www.zdnet.com/

3 Kegel
http://www.kegel.com/

4 Spec
http://www.spec.org/

5 Acme
http://www.acme.com/

6 LinuxHQ
http://www.linuxhq.com/

7 KernelNotes
http://kernelnotes.org/

8 Bugs Apache
http://bugs.apache.org/

9 Apache
http://www.apache.org/

10 Winntmag
http://winntmag.com/

11 Suse
ftp://ftp.suse.com/pub/people/andrea/kernel/

12 Linux Today
http://linuxtoday.com/

Synchronizace času pomocı́ NTP

Nedávno jsem se zděsil při pohledu na hlavičku jednoho
mého e-mailu, který jsem odeslal do linux@linux.cz.
Čas byl sice v pořádku (také jsem ho den předtı́m upra-
voval), avšak datum byl posunut o dva dny dopředu. Proto
jsem se rozhodl, že tomu udělám přı́trž — že si instaluji
NTP klienta a čas se mi bude synchronizovat automaticky.
Po úspěšné instalaci jsem se rozhodl přispět svojı́ troškou
do mlýna a napsat tento článek do LN.

Nejdřı́ve by se hodilo alespoň trochu poodhalit roušku
tajemného protokolu NTP (Network Time Protocol). Jde
o client/server protokol založený na UDP paketech, který
je podporovaný na většině dnes použı́vaných platforem. (Li-
nux, Unix, Mac, Amiga, Dos, Netware, OS/2, Windows, . . .)
Je definován v RFC 1305 a v současné době je k dispozi-
ci jeho již 4. verze obsahujı́cı́ krom samotné synchronizace
času také podporu pro autentifikaci klientů a mnohá dalšı́
rozšı́řenı́.

Někteřı́ z vás ted’ jistě přemýšlejı́ nad tı́m, jakým způ-
sobem jsou synchronizovány ty servery, podle kterých se
synchronizujı́ ostatnı́ klienti. Tyto servery (nazývané stra-
tum 1) jmohou být synchronizovány několika způsoby: po-
mocı́ signálu z GPS satelitu, pomocı́ radiového signálu
z atomových hodin, nebo nějakým jiným způsobem (při-
znám se, že je všechny neznám).

O několik řádek výše jsem zmı́nil termı́n stratum, což je
hodnota udávajı́cı́, jak přesné (respektive jak daleko v hie-
rarchii serverů) se server nalézá. Nejpřesnějšı́ je samozřej-
mě onen stratum 1 server, který je synchronizovaný jinak,
než protokolem NTP@. O něj se synchronizuje stratum 2
a tak dále . . .

Když už ted’ všichni vı́me, jak to přibližně funguje, při-
kročme k instalaci. Pro synchronizaci Vašeho linuxového
miláčka budete potřebovat balı́k nalézajı́cı́ se na url (1) Jde
o zdrojový kód ntp daemona + několika utilit obhospoda-
řujı́cı́ch onu synchronizaci. Po staženı́ a kopilaci + instalaci
balı́ku zbývá to poslednı́ a nejdůležitějšı́ — konfigurace. Ta
je kupodivu velice jednoduchá (alespoň ta základnı́). Nej-
dřı́ve je potřeba se rozhodnout, jak důležité je pro Vás mı́t
přesný čas. Pokud je to pro Vás méně důležité, chcete jen,
abyste neměli čas posunutý o řádově dny (a zároveň po-
kud nemáte pevnou linku), doporučuji Vám možnost č. 1
— spouštěnı́ ntpdate z cronu, což zařı́dı́te řádkou:
1 * * * * root /cesta.k/ntpdate -s -o 3

jméno.NTP.serveru
tı́m se Vám bude čas synchronizovat jednou za hodinu.

Pro ortodoxnı́ časoměřiče je určena možnost č. 2 — stan-
dalone daemon ntpd. Tento daemon při svém startu načı́tá
konfiguračnı́ soubor /etc/ntp.conf, jehož syntaxe je jedno-
duchá:

driftfile /etc/ntp.drift # viz dokumentace

restrict default nomodify # zákaz runtime
# konfigurace
# pro všechny

restrict 127.0.0.1 # žádné restrikce
# pro 127.0.0.1 (pri odstraněnı́
# této řádky
# nebude ntpd fungovat)

server jméno.ntp.serveru # [version verze]
#jméno serveru,
#podle kterého se má
#ntpd synchronizovat
#event. i verze protokolu

Řádek specifikujı́cı́ch server může být pochopitelně vı́ce
(doporučeny jsou 3).

Tı́m bychom měli hotovou konfiguraci. . . až na jeden ma-
lý detail — kde sehnat jméno NTP serveru, podle které-
ho se budeme synchronizovat? Odpověd’ je jednoduchá:
http://www.eecis.udel.edu/ mills/ntp/servers.htm. Na této
adrese je seznam mnoha serverů, které veřejně poskytujı́
přesný čas. Abych Vám ušetřil hledánı́ jejich jmen, nabı́zı́m
zde několik adres stratum 1 serverů pro Evropu (s adresa-
mi na jejich administrátory):

ntps1-[012].uni-erlangen.de \
time@informatik.uni-erlangen.de
ntps1-[01].cs.tu-berlin.de \
gg@cs.tu-berlin.de
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ntps1-1.rz.Uni-Osnabrueck.DE \
timeadm@Uni-Osnabrueck.DE
time.ien.it denasi@ien.it
Time2.Stupi.SE roll@stupi.se

Poté, co spustı́te vlastnı́ ntpd, si zajisté budete chtı́t ově-
řit jeho funkci. K tomu sloužı́ několik utilit:

ntptrace — jako traceroute, avšak zjišt’uje cestu od Va-
šeho serveru k stratum 1

ntpdc — utilita umožňujı́cı́ runtime konfiguraci ntpd
ntpq — utilita umožňujı́cı́ zjišt’ovánı́ parametrů ntpd
(vı́ce viz dokumentace)

1 Ntp spool
http://www.eecis.udel.edu/~ntp/ntp_spool/ntp4/

Perlový guru Larry Wall
Marjorie Richardson, přeložil Jan Pazdziora

Zjistěte něco o tvůrci Perlu a o tom, co se s Perlem děje
Překlad uveřejněn s laskavým svolenı́m vydavatele Linux

Journalu (1), Specialized Systems Consultants, Inc. (2). An-
glický originál článku je dostupný on-line (3).

Bavila jsem se s Larry Wallem, tvůrcem skriptovacı́ho ja-
zyka Perl, emailem 1. března. Ukázalo se, že Larry je vcelku
výřečný a myslı́m, že pro vás toto interview bude zábavné
i informativnı́. Alespoň pro mne bylo.

Q: Co Vás úplně na začátku inspirovalo k napsánı́ Perlu?
Záležı́ na tom, co se představujete pod pojmem „na za-

čátku“. Jak řekl Mojžı́š: „Na počátku stvořil Bůh nebe a ze-
mi“. Nechci to zlehčovat. At’ už chcete (nebo nechcete) vy-
kládat Pı́smo jakkoli, myslı́m, že Vesmı́r je celkem solidnı́
inspirace pro každého, kdo má snahu stát se tvůrcem. Ur-
čitě jsem se snažil s různým úspěchem zužitkovat v Perlu
velké množstvı́ inspiracı́.

Co se týče začátku z biografického hlediska, můj otec
byl kazatel, stejně jako moji dědečci a mnoho mých před-
ků předtı́m. Moje žena ráda řı́ká, že modlitby jsou zákla-
dem inteligence (i když možná to řı́ká jenom proto, aby
mně zalichotila). At’ je to jak chce, mám vcelku hodně tvůr-
čı́ch genů. Kromě toho jsem dostal velkou dávku myšlenek
a dovednostı́, z nichž některé se objevily i v Perlovské kul-
tuře. Napřı́klad vědomı́, že je možno změnit svět. Že ostatnı́
lidé jsou důležitı́. Láska ke komunikaci a pochopenı́ réto-
riky, nemluvě o lingvistice. Patřičné uznánı́ významu textu.
Touha věci vzájemně propojovat. Touha tvořit a ne ničit.
A samozřejmě silné přesvědčenı́, že skutečné bohatstvı́ ne-
nı́ v tom, co nashromáždı́te, ale v tom, co dáte druhým.

Začátky Perlu byly přı́mo založeny na tom, že jsem nara-
zil na problém, který jsem nebyl schopen vyřešit s nástroji,
které jsem tehdy měl k dispozici. Nebo přesněji, který ne-
bylo možné vyřešit snadno. Jak řekl velmi výstižně apoštol
Pavel, „Všecko mi slušı́, ale ne všecko jest užitečné“. Mohl
jsem ten problém řešit s pomocı́ awk nebo shellu, ale mám
tři základnı́ vlastnosti programátora: lenost, netrpělivost
a nafučenost. Byl jsem přı́liš lı́ný dělat to v awku, protože
by bylo těžké přinutit ho k tomu, k čemu jsem ho potřebo-
val přinutit. Byl jsem přı́liš netrpělivý, než aby čekal, až to
awko doběhne, protože bylo pomalé. A měl jsem dostatek
troufalosti, aby si myslel, že to dokážu udělat lı́p.

Samozřejmě napsat něco jako Perl vyžaduje spoustu tvr-
dé práce, trpělivosti a dokonce pokory. Pokud bych to dělal
jenom kvůli sobě, tak bych se na to asi vykašlal. Ale od za-
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čátku jsem věděl, že Perl budou použı́vat i jinı́, a tak jsem tu
lenost rozprostřel přes celou komunitu, nikoli jen na sebe.
Byl jsem ukázněně lı́ný v zastoupenı́. Takže zase mluvı́me
o kazatelı́ch.

Q: Tak to byla vyčerpávajı́cı́ odpověd’. Rozhodně jsem
nepředpokládala, že půjdete až na počátek světa. Jak jste
přišel na to jméno?

Chtěl jsem krátké jméno s pozitivnı́mi konotacemi (já
bych napřı́klad nikdy nepojmenoval jazyk Scheme nebo Py-
thon). Prošel jsem všechna třı́ a čtyřpı́smenná slova ve slov-
nı́ku a všechny jsem je zavrhl. Krátce jsem si pohrával
s myšlenkou pojmenovat ho po své ženě Glorii, ale to by
vedlo ke zmatkům na domácı́m kolbišti. Nakonec jsem do-
spěl ke jménu „pearl“ od Practical Extraction and Report
Language (praktický jazyk na zı́skávánı́ dat a tisk výstu-
pů). Tehdy tam bylo ještě to a. Pak jsem ale zaslechl cosi
o nějakém obskurnı́m grafickém jazyku pearl, tak jsem to
zkrátil na perl. (Když jsem Perlu dal alternativnı́ význam
Pathologically Eclectic Rubbish Lister — Patologicky vybı́-
ravý vypisovač nesmyslů, tak už tam to a nebylo.)

Dalšı́ zajı́mavostı́ je to, že jméno perl nebylo původně
s velkým pı́smenem. Unix byl v té době operačnı́ systém
orientovaný na malá pı́smena. Vlastně to byl operačnı́ sy-
stém orientovaný proti velkým pı́smenům. Jako ti, co za-
čnou psát do newsů a rozhodnou se psát vše malými. Vět-
šina z nich ale nakonec dospěje k tomu, že velké pı́smeno
tu a tam může přispět k efektivnějšı́ komunikaci. V přı́padě
Perlu jsme se asi okolo verze 4 rozhodli, že bude užitečné
rozlišit program „perl“ a jazyk „Perl“. Pokud máte prvnı́ vy-
dánı́ Camel Booku, všimněte si, že název je Programming
perl, s malým p. Dneska je ten název Programming Perl.

Q: Takže, je Perl dnes perfektnı́ nebo pokračujete v jeho
vývoji?

To se vzájemně nevylučuje, podı́vejte se na Linux.
Ve skutečnosti Perl nikdy nebyl navrhován jako perfektnı́

jazyk. Byl navržen tak, aby se mohl vyvı́jet, aby byl adap-
tivnı́, jak se řı́ká. Z biologického hlediska nic jako perfektnı́
organismus neexistuje. Jediné, co můžeme řı́ct je, že nějaký
organismus se vı́ce či méně hodı́ do prostředı́, ve kterém se
nacházı́. Biologové dnes zjišt’ujı́, že každý organismus, kte-
rý vypadá, že je pro jedno prostředı́ perfektnı́, je ve velkém
nebezpečı́ vyhynutı́, pokud se to prostředı́ změnı́. Přı́lišná
specializace je pouze tak dobrá jako daná ekologická ni-
ka. Nemluvı́me tady jenom o dinosaurech, ale taky o ohro-
žených rybách, gepardech a hmyzu v deštných pralesı́ch
v Brazı́lii, nemluvě o Visual Basicu.

Už jsme v počı́tačovém světě zažili smrt mnoha přı́liš
specializovaných organismů — Lispové stroje, Adovské či-
py a mnoho tak zvaných jazyků čtvrté generace. Jakýkoli
program napsaný v assembleru pro starou architekturu je
nynı́ zastaralý. Stejně tak jakýkoli program, který je svázán
s jediným operačnı́m systémem, půjde ke dnu, až se lod’ po-
topı́. Samozřejmě, z důvodů vlastnı́ch open software, Linux
tento problém nemá.

Ale zpět k Perlu. Návrh Perlu je od začátku vstřı́cný změ-
nám. To vyžaduje jisté kompromisy, které ti, co myslı́ jinak
než my, považujı́ za suboptimálnı́. Napřı́klad jsem chtěl, aby
se dala přidávat nová klı́čová slova bez toho, aby přestaly
fungovat staré programy, takže jsem klı́čová slova umı́stil
do jiného prostoru jmen než proměnné. To znamenalo, že
bud’ klı́čová slova nebo proměnné musejı́ být označeny spe-
ciálně. Vybral jsem si proměnné, protože to dovolilo expan-
zi proměnných v řetězcı́ch a protože proměnné se v počı́ta-
čových jazycı́ch často označovaly, napřı́klad v Basicu. To-
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hle někteřı́ nedokázali vdechnout, hlavně někteřı́ puristé,
kteřı́ si myslı́, že přı́liš mnoho znamének v Perlu je hnusné,
a přı́liš to připomı́ná BASIC. No, možná ano. A co? To byl
rozumný kompromis, aby byl Perl dlouhodobě užitečnějšı́.
Z tohoto hlediska je Perl méně adaptovatelný v konkrét-
nı́ ekologické nice skládajı́cı́ se z myslı́ některých počı́tačo-
vých teoretiků, ale lépe adaptovatelný ve světě jako celku.
Tohoto kompromisu jsem nikdy nelitoval.

Samozřejmě, jakmile překonáte prvnı́ dojmy, má Perl
hodně věcı́, které počı́tačovı́ teoretici majı́ rádi, jako lexikál-
nı́ proměnné a closury. Takže celkově ti teoretici, kteřı́ jsou
schopni si zacpat nos na dostatečně dlouho, aby dostali sýr
do pusy, zjistı́, že chut’ je vcelku snesitelná.

Navı́c, Perl 5 zavedl způsob pro rozšiřovánı́, který podob-
ně jako linuxový systém modulů dovoluje postupný vývoj
jazyka bez nutnosti změn jádra jazyka. Můžeme tedy použı́t
Perlovský modul, kterým změnı́me chovánı́ jazyka k obrazu
svému definovaným způsobem. Pokud se ukáže, že někte-
rý modul je velice populárnı́, můžeme uvažovat, zda z něho
neudělat přı́mo součást jazyka — možná.

Tı́m nechci řı́ci, že se jádro jazyka už neměnı́. Nedávno
byla přidána podpora pro multithreading a Unicode. Zajı́-
mavé na tom je, že i tyto změny v jádře jsou udělány tak,
že programátor má pocit, že použı́vá nějaký modul. Pokud
totiž použı́vám nějaké nové vlastnosti jazyka, které měnı́
jeho sémantiku, je nutné to v programu explicitně deklaro-
vat. Takto je zachována téměř úplná kompatibilita se star-
šı́mi Perlovskými skripty. Většina skriptů psaných pro Perl 1
poběžı́ pod Perlem 5 beze změn. Navı́c deklarace vlastnos-
tı́ se dělá hned na začátku skriptu, takže se bere do úvahy
při překladu, čili se nestává, že by skript spadl uprostřed
prováděnı́ jen proto, že chybı́ nějaká vlastnost. Srovnejme
to s programovánı́m v shellu, kde do poslednı́ chvı́le nevı́-
me, jestli programy, které se chystáme spouštět, jsou vůbec
k dispozici. Až do okamžiku, kdy se je pokusı́me spustit.

Q: Jaké jsou dalšı́ vývojové plány?
Pokud bych to byl schopen předvı́dat, byl bych chytřejšı́,

než jsem. Jsem ale tak chytrý, že vı́m, že nejsem chytřejšı́
než jsem, a právě proto jsem vytvořil Perl předevšı́m tak,
aby se mohl rozvı́jet.

Ale můžu řı́ct pár charakteristik, které v každém novém
projektu chci nalézt.

Za prvé, pokud to je něco o zpracovánı́ textu, je to sa-
mozřejmě věc, která se dá dělat v Perlu. Perl nikdy nepře-
stal být jazyk na zpracovánı́ textu, i když už dávno vypadl
ze škatulky jazyků, které jsou pouze na zpracovánı́ textu.
To je jeden z důvodů, proč je Perl přirozený nástroj na CGI
skripty, protože Perl je výborný na rozebı́ránı́ a skládánı́
textu.

Za druhé, vyhledávám projekty, ve kterých se věci le-
pı́ dohromady. Lepidlo se nepoužı́vá na Lego, použı́vá se
na věci, které nebyly vytvořeny tak, aby se daly propojo-
vat. Perl jako jazyk na propojovánı́ je velmi obratný, takže
ho mohu použı́t na vyplněnı́ velkých mezer. Perl je skvělý
na rozhranı́ch. Typický CGI nebo mod_perl skript spojuje
dohromady databázi a Web. A pokud tahle potřeba zmizı́,
objevı́ se jiná.

Za třetı́, hledám projekty, které dávajı́ přı́ležitosti i nepri-
vilegovaným. Žertujeme o tom, že posı́láme přebytky do Af-
riky, ale mimo Ameriku jsou miliardy potenciálnı́ch progra-
mátorů, kteřı́ si nemohou dovolit zaplatit tisı́ce za operačnı́
systém nebo aplikaci. Čı́na nedávno od nakladatele, které-
ho znám (a pro kterého pracuji), objednala 200 000 knı́žek
o Internetu. A to je jenom začátek. Proto jsem do Perlu mi-
nulý rok přidal podporu Unicodu. Samozřejmě, zpracovánı́
textu je i o Unicodu.

A na závěr, v podstatě ani nejde o to, jaké mám já vývo-
jové plány, protože většinu vývoje jazyka nedělám dneska
já. Perlovská komunita toho dělá o několik řádů vı́c a jsou
to tito lidé, kteřı́ z Perlu dělajı́ ten jediný nejlepšı́ skriptova-
cı́ jazyk. Já jenom tak sedı́m stranou a hážu úsměvy. Hážu
úsměv právě ted’, checht.

Q: V čem je Perl lepšı́ než jiné skriptovacı́ jazyky, jako
Python a Eiffel?

Perl je jedinečný, a to nejen mezi skriptovacı́mi jazyky,
ale mezi všemi programovacı́mi jazyky. Je to jediný pro-
gramovacı́ jazyk, který byl vědomě a záměrně navržen ja-
ko postmodernı́. Všechny ostatnı́ jazyky jsou do jisté mı́ry
pořád ještě v modernismu. Já normálně nepoužı́vám pro
charakterizovánı́ Perlu pojem postmodernı́, protože větši-
na lidı́ postmodernu nechápe, i když ji postupně přijı́majı́.
Ale faktem je, že americká kultura je všeobecně postmo-
dernı́, nejen v hudbě a literatuře, ale i v módě, architektuře
a ve všobecném multikulturnı́m povědomı́.

Moderna byla založena na aroganci, na monokulturnı́ch
klapkách na očı́ch, které vyvyšovaly originálnost nade vše
ostatnı́ a vedly tvůrce k názoru, že pokud vymysleli něco
dobrého, tak to je všeobecně dobré. Tedy pokud má smy-
sl něco nějak dělat, tak je potřeba to vzı́t z gruntu a zrušit
všechny ostatnı́ postupy. Podı́vejte se na závorky v Lispu
nebo použı́vánı́ syntaktických mezer v Pythonu. Nebo po-
vinné použı́vánı́ objektů ve spoustě jazycı́ch, včetně Javy.
Tohle všechno bere koncovému uživateli jeho svobodu, pro-
tože „je to pro jeho dobro“. Je to jenom dalšı́ verze Orwello-
va Newspeaku, ve kterém se ani nedá špatně myslet. Policii
myšlenek jsme zrušili v 70. letech, ale spousta programáto-
rů je pořád ještě v zajetı́ cyberpolicie.

Naproti tomu postmodernismus připouštı́ v interpretaci
jakéhokoli uměleckého dı́la kulturnı́ a lidský rozměr. Jak se
oblékáte je Vaše věc. Je to základ Perlovského sloganu „je
vı́ce než jeden způsob, jak to udělat — There’s more than
one way to do it“. Důvod, proč v Perlu je vždy vı́ce než je-
den způsob, jak věci dělat, je následujı́cı́: pevně věřı́m, že
programátoři chtějı́ být tvůrčı́ a mohou mı́t nejrůznějšı́ dů-
vody, proč chtějı́ psát kód nějakým způsobem. Optimali-
zace je na Vás, ne na mně. Já dodávám barvy, Vy malujte
plátno.

Q: Kdo použı́vá Perl a jak ho použı́vá?
Před pár lety jsem na jedné výstavě narazil na člověka

z NSA (National Security Agency). Komusi tam mezi řečı́
řekl, že napsal nějaký filtr v Perlu, takže jsem se ho zeptal
(aniž bych řekl, kdo jsem), jestli je možno řı́kat, že NSA
použı́vá Perl. Jeho odpověd’ byla „a on je někdo, kdo ho
nepoužı́vá“? Takže už ani neřı́kám, že NSA použı́vá Perl,
řı́kám, že NSA si myslı́ , že Perl použı́vajı́ všichni. Což by
koneckonců měli vědět.

Taková zajı́mavost je, že tento člověk byl právě ten
správce, který v NSA zrušil projekt, kvůli kterému byl Perl
(nepřı́mo) vytvořen. Nebyl moc nadšený, když jsem mu ře-
kl, že Perl byl nejmenšı́ brzdou celého projektu.

To se týče toho, k čemu lidé Perl použı́vajı́, tak skoro
na všechno. Před pár lety jsem byl překvapen, když jsem
se dozvěděl, jak moc se Perl použı́vá na Wall Streetu. „Knı́ž-
ka o Perlu na každém druhém stole“, řı́kali. Ale je to přiro-
zené, pokud si uvědomı́me, že analýza trhu je o neustálém
vyhodnocovánı́ a změnách modelů, a že je potřeba ve zprá-
vách neustále vyhledávat informace, které by se mohly tý-
kat pozice na trhu. Rychlý návrh (rapid prototyping) a zpra-
9
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covánı́ textu je přesně to, co v takové situaci potřebuje-
te.

Hodně lidı́ spojuje Perl s CGI skripty, a samozřejmě nej-
drsnějšı́ věci se dělajı́ s mod_perlovými skripty pod Apa-
chem. Perl se stejně tak použı́vá na klientské straně v robo-
tech a vyhledávačı́ch, které procházejı́ Web a zı́skávajı́ infor-
mace z nejrůznějšı́ch on-line databázı́. A to nenı́ všechno.
Pokud jste někdy dostali spam (a kdo nedostal), tak Vaše
emailová adresa byla téměř jistě vycucnuta ze sı́tě Perlov-
ským skritpem. A ten spam byl pravděpodobně taky poslán
Perlovským skriptem. Čili dá se řı́ct, že Perl je jazykem net
abuse. A skoro jsem na to hrdý.

A to jsem pouze na povrchu použitı́ Perlu. Nejlepšı́ způ-
sob, jak zı́skat přehled, na co se Perl použı́vá (pokud se
chceme obejı́t bez odbornı́ků na průzkum veřejného mı́ně-
nı́ nebo statistického úřadu), je podı́vat se na vı́ce než 800
modulů na CPANu (Comprehensive Perl Archive Network).
Pokud se těmi moduly budeme probı́rat, zjistı́me, že Perl
má nástroje a rozhranı́ na téměř cokoli na světě. A když se
nad tı́m zamyslı́me, zjistı́me, že to ani tak nenı́ proto, že by
Perl byl schopen bavit se s kýmkoli a čı́mkoli, ale proto, že
Perl dovolı́ každému bavit se s každým. Kombinatorici se
třesou. Úplně prvnı́ čı́slo The Perl Journalu (neplést s Li-
nux Journalem) obsahoval článek „Jak Perl zachránil pro-
jekt výzkumu lidského genomu“. Bylo to o tom, jak každá
genová laboratoř použı́vala na uloženı́ dat jinou databázi
s jiným formátem, a jak se z toho s pomocı́ Perlu udělala
jednotná, rozumná databáze.

Q: Dostali jsme oznámenı́ od ActiveState Tool Corporati-
on o PerlDirectu, které řı́ká:

PerlDirect poskytuje spolehlivost, stabilitu,
podporu a záruky pro Perl dı́ky následujı́cı́m
vlastnostem: prověřené a ověřené distribuce
Perlu a rozšiřujı́cı́ch modulů; podarenstvı́
a podpora; nástroje na testovánı́ Y2K
kompatibility; a týdenı́k Perl Alert. PerlDirect
poskytuje možnost přı́mého přı́stupu
k organizaci, která se zabývá vývojem
open-source softwaru. Základnı́ ročnı́
předplatné od 12 000 USD.

Pracujete pro tuhle firmu? Myslı́m, že je zajı́mavé, že na-
bı́zejı́, že předplatným zı́skám přı́stup k open-source vývoji
za 12 000 dolarů za rok. Dává to smysl?

Pro mě to znı́ jako úplně normálnı́ smlouva o podpoře.
Myslı́m, že ani Richard Stallman by nemohl namı́tat nic
proti tomu, že podpora je naprosto legálnı́ způsob, jak vy-
dělat penı́ze na free softwaru.

Nejsem zaměstnaný u ActiveState, ale pracoval jsem
s nimi a myslı́m, že problémy, které vyřešili, daleko převy-
šujı́ problémy, které vytvořili. Je nutno chápat, že jejich trh
byl vždycky ve Windows, kde lidem děláte laskavost, pokud
po nich chcete penı́ze, protože je to jediný způsob, jak je
nemást. Linuxovı́ uživatelé jsou samozřejmě chytřejšı́ a ty-
hle věci chápou, ale někteřı́ linuxovı́ uživatelé zase nejsou
až tak chytřı́, aby pochopili, že Windows jsou jiná kultura,
a že Perl jako postmodernı́ jazyk, který reaguje na kontext,
bude v jiné kultuře vypadat jinak.

Q: Nechěla jsem, aby to znělo, že to nemajı́ v hlavě v po-
řádku — jenom jsem chtěla vědět, jestli je znáte. Co si mys-
lı́te o open source? Myslı́te, že to přeroste v opravdový fe-
nomén, nebo je to jen taková proklamace, která přejde?
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Myslı́m, že mám asi konjuktivnı́ a ne disjuntivnı́ mozek,
ale mám za to, že oba výroky platı́. A také jsou oba chybné.

Jak můžeme řı́kat, že open source se stává opravdo-
vým fenoménem, když to byl fenomén po několik deseti-
letı́? Pouze ted’ každému ukazujeme postupy, které za se-
bou zanechaly spousty skvělého kódu. Na druhé straně, ur-
čitě se snažı́me udělat z toho opravdovějšı́ fenomén, aby
lidé viděli, že to je použitelný model vývoje na spoustu typů
softwaru, který byl dřı́ve vyvı́jen v uzavřených modelech.

A samozřejmě, že to přejde — stejně jako přešla spousta
jiných věcı́, jako free-form syntaxe, strukturované progra-
movánı́, a ted’ nedávno objekty.

Co je potřeba pochopit je fakt, že z pohledu proklama-
cı́ jsou lidé rozcestı́mi. Je to jako oddělit ovce od kozlů
v Evangeliu. Některé z těch přánı́ zůstanou přánı́mi a zmi-
zı́, jiné se rozvinou a dostane se jim normálnı́ho použı́vá-
nı́, obvykle po určité době nemı́stného nadšenı́. Free-form
syntaxe, strukturované programovánı́ a objekty jsou dobré,
pokud se použı́vajı́ s rozumem. Ale všechny tyto věci byly
užitečné dlouho předtı́m, než se staly populárnı́mi. Větši-
nou zaniknou ty nápady, které nejsou založeny na historic-
ké potřebě, ale na něčı́m zbožném přánı́ (obvykle někoho
z marketingu).

Já to vidı́m tak, že open source hnutı́ je jenom dalšı́ pro-
jev rostoucı́ho postmodernismu v našı́ kultuře. Naproti to-
mu obchodnı́ tajemstvı́ jsou pouze neustále omı́lané moder-
nistické zásady originálnosti za každou cenu. Během let ta-
dy byla spousta keců o znovuužı́vánı́ kódu, ale ono to fun-
guje pouze s open source. Postmodernı́ programátor věřı́
na znovu použı́vánı́ kódu, at’ už je originálnı́ nebo ne. Už
to nenı́ otázka pýchy. Správný postmodernista musı́ dělat
plagiáty, pokud si myslı́, že to je dobré.

Q: Pokud bude všechno open source, čı́m se budou pro-
gramátoři živit?

Na rozdı́l od mnoha obhájců open source si nemyslı́m,
že všechno jednou bude open source. Myslı́m si, že bude
stále vı́ce převládat přesvědčenı́, že vše připomı́najı́cı́ velké
infrastruktury by mělo být open source, stejně jako si Spo-
jené státy uvědomily, že na mezistátnı́ch dálnicı́ch by se
nemělo vybı́rat mýtné. Na druhou stranu nikdo nečeká, že
budou zadarmo parkovacı́ mı́sta ve městech, kromě někte-
rých vybraných částı́. Takže očekávám, že Windows budou
open source dřı́v než Word.

Samozřejmě, že existuje spousta způsobů, jak vydělat
na open source penı́ze, stejně jakou je spousta způsobů,
jak si vydělat penı́ze na open vědě. Ale přesně v tomhle
musı́ open source hnutı́ ještě nějakou dobu zrát. Otevřená
věda začala jako konı́ček bohatých, ale do dnešnı́ podoby
začala vzkvétat, až když ji zastřesily vzdělávacı́ instituce.
To se s open source ještě úplně nestalo. Respektive, stalo
se to, ale pak se spousta vzdělávacı́ch institucı́ nechala zlá-
kat všemocnými zlat’áky. Přál bych si, aby na vı́ce mı́stech
následovali přı́kladu University of California v Berkeley.

Q: Když už o tom mluvı́me, jak vyděláváte penı́ze?
Na začátku jsem programoval a dělal správce sı́tě jako

všichni ostatnı́, a ve volném čase jsem programoval free
software. Pak jsem napsal knihu a začal pobı́rat honoráře.
Z té knihy se stal bestseller, takže můj nakladatel, O’Reilly
& Associates, vydělal ještě vı́c peněz než já. Samozřejmě
z těch peněz museli platit vı́c lidı́, takže se to srovnalo.

No a před třemi lety nám s Timem O’Reillym přišlo, že
cokoli, co je dobré pro Perl je taky dobré pro O’Reilly &
Associates, takže mi platı́ a já dělám, co chci, pokud se to
týká Perlu. Je to dobrá symbióza.
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Q: Máte nějaké zajı́mavé projekty, o kterých byste nám
chtěl řı́ct?

Měl bych pracovat na třetı́m vydánı́ Camel Booku, takže
ted’ oficiálně žádné jiné zajı́mavé projekty nemám. Samo-
zřejmě, že jsem si hrál s Palm Pilotem, který mi dal Tim
OReilly k vánocům, ale to jako bych neřekl.

Q: Dobrá. Nějaké osobnı́ údaje — kam jste chodil do ško-
ly, zájmy, a tak.

Prvnı́ půlku dětstvı́ jsem strávil v jižnı́m Los Angeles asi
tři kilometry od Watts, kde byly v šedesátém pátém nepo-
koje, a druhou půlku v Bremertonu ve Washingtonu, kde
žádné nepokoje nebyly, anýbrž jsem tam vychodil střednı́
školu. Na třetı́ půlku svého dětstvı́ jsem šel na Seattle Pa-
cific University, kde jsem nejdřı́v studoval chemii a hudbu,
pak jsem se dal na medicı́nu a nakonec (mezitı́m jsem měl
pár let přerušeno a dělal v univerzitnı́m centru výpočetnı́
techniky) jsem absolvoval z přirozených a umělých jazyků
(ten obor jsem si sám vymyslel). Pak jsem se svou ženou
dělal postgraduál na Berkeley a University of California Los
Angeles. V té době jsme chtěli být misionáři (přesněji pře-
kladatelé Bible), ale ze zdravotnı́ch důvodů jsme od toho
upustili. Sranda je, že ted’ misie pravděpodobně dostávajı́
vı́c z Perlu, než by dostaly, kdybych byl misionář. Tak vidı́te.

Co se týče mých zájmů, to je těžké, protože mě zajı́má
všechno, co je zajı́mavé. Což je skoro všechno kromě opery
a televiznı́ch seriálů — sci-fi je ale OK.

Q: Jak se bavı́te?
Čtu a poslouchám svou ženu, jak mi čte (obzvláště sci-fi).

Diskutuji s kýmkoli ve své rodině o čemkoli. Luštı́m křı́-
žovky v New York Times. Hraju mah jong. Trénuji aikido.
Dı́vám se na kreslené filmy. (Japonské televiznı́ seriály by
možná byly fajn.) Hraju si s rybičkama. Zachraňuji rybičky
z nástrojů, které jsem pořı́dil, aby nechcı́ply.

Q: Vypadá to, že máte pořád co dělat a že se dobře bavı́te
— dobrá kombinace. Co jı́te na snı́dani?

Na snı́dani jı́m cokoli — ale obvykle jı́m snı́dani až v po-
ledne.

To je stejně dobrý čas jaké jakýkoli jiný. Dı́ky, že jste
nám věnoval tolik času, bylo to zajı́mavé.

1 Linux Journal
http://www.linuxjournal.com/

2 SSC
http://www.ssc.com/

3 Originál článku
http://www.linuxjournal.com/issue61/3394.html
Zasmáli jsme se!
Pavel Janı́k ml., 17. zářı́ 1999

A opět jsme tady s našı́ oblı́benou rubrikou „Zasmáli jsme
se!“. Možná si budete řı́kat, že jsem se zbláznil. Kdo by se
smál, když začı́ná nový školnı́ rok, že :-) No někteřı́ už se
smát mohou . . .

Ale zpět k humoru. Jednou z poslednı́ch distribucı́ Linu-
xu, které můžete nalézt na Internetu, je i Microsoff 98 (1).
Podle jména by se možná mohlo zdát, že jde o poněkud
starou distribuci, ale nenechte se zmást - je stále aktuálnı́.
Pokud se na distribuci budete dı́vat, dejte nám vědět, rádi
zveřejnı́me článek na toto téma.

No a jak se tak dı́vám na dalšı́ témata, která se mi tu na-
střádala za tu dlouhou dobu, co Linuxové noviny nevychá-
zely, tak ještě u vtı́pků na jednu nejmenovanou společnost
chvilku zůstaneme. A hned si dáme jeden vtı́pek:

Stretli sa Win95 s Linuxom: - - Ty si kto? - pyta
sa Linux. Win95 sa poobzeraju, ci sa niekto
nediva a odpovedaju: - - Ja som operacny
system. A ty si kto? Linux sa tiez poobzera a
hovori: - - Ja som Unix.

Jistě vı́te, že Windows od jisté verze (ted’ již nevı́m, zda-li
to byla verze 2.0 nebo některá pozdějšı́) umožňujı́ měnit
různé podklady pro pracovnı́ plochy a obrazovky, včetně té
modré. Zajı́mavou sbı́rku takových obrázků můžete nalézt
na serveru MadMax (2). No a když už jsme u těch Windows,
dostala se mi informace o tom, že na serveru Sorry (3) se
nacházı́ také velice poutavá a hlavně bohatá sbı́rka chybo-
vých hlášenı́ z Windows. . .Když nad tı́m tak přemýšlı́m, tak
my co použı́váme výhradně Linux jsme vlastně ochuzeni o
tyto hlášky, což je celkem škoda. Nebo ne?

A abychom nebyli nařčeni z toho, že si jenom děláme
11

http://www.linuxjournal.com/
http://www.ssc.com/
http://www.linuxjournal.com/issue61/3394.html
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srandu ze světa tam za řekou plnou peněz, přikládám i citát
Linuse Torvaldse, který poslal do konference linux-kernel:

In short: message passing as the fundamental
operation of the OS is just an excercise in
computer science masturbation. It may feel
good, but you don’t actually get anything
DONE.

Linus Torvalds

Doufám, že se mi podařilo na vašich tvářičkách vyloudit
alespoň malý úsměv a taky věřı́m, že pokud použı́váte Li-
nux, tak ani být smutnı́ nemůžete :-). „Oni“ jsou na tom
mnohem hůř. . .

1 Microsoff Linux 98
http://www.microsoff.com/linux/

2 MadMax
http://www.madmax.cz/loga.htm

3 Sorry a Windows
http://sorry.vse.cz/~xkopa03/hlasky.htm
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Linuxové noviny a jejich šı́řenı́

Linuxové noviny vydává České sdruženı́ uživatelů operačnı́ho
systému Linux (1) pro své přı́znivce a sympatizanty. Vlastnı́-
kem autorských práv k tomuto textu jako celku je Pavel Ja-
nı́k ml. (Pavel.Janik@linux.cz). Autorská práva k jednotlivým
článkům zůstávajı́ jejich autorům.

Tento text může být šı́řen a tištěn bez omezenı́. Pokud
použijete část některého článku zde uveřejněného v jiných
dı́lech, musı́te uvést jméno autora a čı́slo, ve kterém byl článek
uveřejněn.

Linuxové noviny jsou otevřeny každému, kdo by chtěl na-
šim čtenářům sdělit něco zajı́mavého. Přı́spěvky (ve formá-
tu čistého textu v kódovánı́ ISO 8859-2) posı́lejte na adresu
(2). Autor nemá nárok na finančnı́ odměnu a souhlası́ s pod-
mı́nkami uvedenými v tomto odstavci. Vydavatelé si vyhrazujı́
právo rozhodnout, zda Váš přı́spěvek uveřejnı́, či nikoli.

Registrované známky použité v tomto textu jsou majetkem
jejich vlastnı́ků.

Chtěl bych poděkovat Fakultě informatiky Masarykovy
university v Brně, INET, a.s., Juraji Bednárovi, Milanu Šor-
movi za poskytnutı́ diskového prostoru pro Linuxové noviny.

Linuxové noviny můžete najı́t na akademické sı́ti TEN-34
CZ (3), na sı́ti Global One na adrese (4), na serveru Gymnázia
Vı́deňská v Brně (5) a na serveru časopisu Netáčik (6), který
je připojen do slovenského SIXu.
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